

رسالة دكتوراه بعنوان استيفاء حقوق الضحايا في الجرائم الدولية

بحث علمي مقدم لنيل درجة الدكتوراه في القانون الدولي

إعداد الطالب : علي أحمد عبد الله

ملخص البحث

لقد أصبحت مسألة حقوق الضحايا في الجرائم الدولية ومنذ العقد الأخير من القرن العشرين من أكثر المواضيع المثيرة للجدل حيث نالت قسطاً وافراً من الاهتمام على الصعيدين الوطني والدولي، ولم يعد من المقبول التركيز على حقوق الإنسان دون النظر في حق الضحية، لأن القانون الدولي كان يركز أساساً على النزاعات الدولية وليس على الضحايا، فقد فرضت هذه الفئة على المجتمع الدولي عامة، وعلى الدول خاصة ضرورة إيلاء عناية واهتمام كبيرين لمساعدة الضحايا على نيل حقوقهم، ولم يتجاوز دور الضحايا الذين تم استدعائهم لتلك المحاكمات حد الإدلاء بالشهادة و ذلك لإثبات المسؤولية الجنائية في حق مرتكبي الجرائم الدولية ليس إلا، إذ كان الاهتمام آنذاك منصباً بالأساس حول كيفية ضمان محاكمة عادلة للمتهمين بارتكاب الجرائم الدولية.

إن السبب وراء فشل مساعي ضحايا الجرائم الدولية في استيفاء حقوقهم لم يكن نتيجة لنقص في مركزهم القانوني الذي يؤهلهم للمطالبة بتلك الحقوق والتي يقرها لهم القانون الدولي الجنائي، وإنما بسبب تعارض مسعاهم لاستيفاء حقوقهم مع مسائل تخص محاكمة المتهمين بارتكاب الجرائم الدولية في حد ذاتها.

إذن، كان لا بدّ من خلال هذه الدراسة من بيان الجهود الدولية التي بذلت لتمكين ضحايا الجرائم الدولية من استيفاء حقوقهم والتي تجسدت في مجموعة من الضمانات التي جسدها وأقرها القانون الدولي الجنائي لصالحهم سواء على مستوى الاختصاص أو الإجراءات، وكذلك بيان الجهود التي بذلت لإزالة العوائق والعقبات التي تعترض هذا المسعى، فضلاً عن بيان الجهود التي يجب أن تبذل مستقبلاً لتذليل هذه العقبات وسد النقصات والثغرات التشريعية التي تقف حائلاً دون تمكن ضحايا الجرائم الدولية من استيفاء حقوقهم.

كلمات مفتاحية : جرائم - دولية - ضحايا

**“ Fulfilling the rights of victims of international crimes
Scientific research submitted to obtain a doctorate degree in
international law ”**

Prepared by the student:

Ali Ahmed Abdullah
Message summary

Since the last decade of the twentieth century, the issue of the rights of victims of international crimes has become one of the most controversial topics, as it has received a great deal of attention at the national and international levels, and it is no longer acceptable to focus on human rights without considering the right of the victim, because international law was focused on mainly on international conflicts and not on the victims. This group has been imposed on the international community in general, and on states in particular, the need to pay great care and attention to help the victims to obtain their rights, as this group has often been absent from participating in the trials held for the perpetrators of international crimes, whether before military courts. International or temporary international criminal tribunals, and the role of the victims who were summoned to those trials did not go beyond the limit of giving testimony in order to prove criminal responsibility against the perpetrators of international crimes only, as the attention at that time was mainly focused on how to ensure a fair trial for those accused of committing international crimes.

The reason behind the failure of the efforts of the victims of international crimes to fulfill their rights was not a result of a deficiency in their legal status that qualifies them to claim those rights that are recognized by international criminal law, but rather because their efforts to fulfill their rights conflicted with issues related to the trial of those accused of committing international crimes in and of themselves .

So, it was necessary through this study to show the international efforts that were made to enable the victims of international crimes to fulfill their rights, which were embodied in a set of guarantees embodied and endorsed by international criminal law in their favor whether at the level of jurisdiction or procedures, as well as a statement of the efforts made to remove obstacles And the obstacles that hinder this endeavor, as well as an indication of the efforts that must be made in the future to overcome these obstacles and bridge the shortcomings and legislative gaps that stand in the way of the victims of international crimes from fulfilling their rights.

Key words: Crimes - international - victims

